
اينج��ا چابهار اس��ت، شهرس��تاني ك��ه به قطب 
گردشگري مكران شهرت دارد و قرار است هرساله 
پذيراي تعداد بي شماري از مردم از سراسر دنيا باشد. 
در اين راستا هر چند وقت يكبار هم خبرهاي مسرت 
بخش و تازه اي از منطقه به گوش مي رسد، خبرهايي 
كه حكايت از توسعه گردش��گري استان با اجراي 
پروژه هاي جديد دارد. قرار است چابهار به نقطه اي 
براي زمس��تان گذراني تمام كش��ور تبديل شود و 
گردشگران را از هر سو به اين سواحل زيبا بكشاند. 
در حال حاضر نيز طرح هاي ميلياردي بس��ياري 
همچون طرح هاي عمراني و اشتغالزايي چون پروژه 
فولاد و پتروشيمي و چند طرح گردشگري ديگر به 
ويژه هتل در دست اجراست. با اين حال هنوز جاي 

بسياري از زيرس��اخت ها براي اين سواحل خالي 
است. زيرس��اخت هايي كه نه تنها نمي توانند نياز 
گردشگران را رفع كنند، بلكه پاسخگوي مردم بومي 
هم نيس��تند. يكي از اين موارد وجود بيمارستان 
186 تختخوابي در چابهار اس��ت. بيمارستاني كه 
در هيچ موقع از س��ال تخت  خالي ندارد و هميشه 
بيماران را پشت درهاي بس��ته باقي مي گذارد. آن 
هم در ش��رايطي كه مردم ب��راي دريافت خدمات 
پزشكي نه تنها از چابهار بلكه از تمام شهرستان هاي 
سرباز، كنارك، نيكشهر، قصرقند و حتي جاسك به 
اين بيمارس��تان مي آيند. از همين رو كارشناسان 
حوزه درماني اس��تان تصميم به اي��ن گرفتند كه 
مجوز ساخت يك بيمارس��تان 540 تختخوابي را 

براي چابهار دريافت كنند و با پيگيري متوليان نيز 
اين مجوز دريافت شد. اما حالا سه سالي از آن زمان 
مي گذرد و بي دليل پروژه احداث بيمارستان 540 
تختخوابي روي زمين مانده است. پروژه اي كه گفته 
مي شود هيچ سدي بر سر راه احداث آن وجود ندارد. 
با اين حال مدتي به بهانه نبود محلي مناسب، احداث 
آن را به تعويق انداختند و حالا هم كه ديگر بهانه اي 

وجود ندارند، سكوت اختيار كرده اند!
   بهانه اي براي تأخير نيست

نكته قابل توجه در راس��تاي احداث بيمارس��تان 
540 تختخوابي چابهار اين است كه برخلاف ديگر 
پروژه هاي كشور كه به دليل كمبود منابع مالي به 
تعويق افتاده اند؛ طرح بيمارس��تان چابهار به اين 

دليل كه قرار اس��ت با منابع مالي حاصل از فروش 
بيمارستان سينا احداث شود، با هيچ مشكل و كمبود 
مالي هم مواجه نيس��ت. بنابر اين جاي سؤال دارد 
كه چرا تاكنون كلنگ اين پروژه حياتي در چابهار 
بر زمين زده نشده اس��ت. در اين خصوص رئيس 
شوراي اسلامي شهرستان چابهار با تأييد مطالب 
فوق مي گويد: »تأخير در پروژه بيمارس��تان 540 
تختخوابي در حالي است كه بخشي از منابع ساخت 
بيمارستان جديد از فروش بيمارستان سينا تأمين 
خواهد شد و مديريت شهري چابهار با تغيير كاربري 
مركز مذكور به تجاري موافقت كرده است و اين را 
بايد س��هم آورده مردم چابهار تلقي كرد كه نيازي 
به منابع اوليه دولتي ندارد .« بنابر اين معين الدين 
س��عيدي ادامه مي دهد: »انتظار ما اين اس��ت كه 
در س��فر وزير بهداشت به بلوچس��تان در آذرماه، 
بيمارستان هاي چابهار و ايرانشهر با هم كلنگ زني 
شوند.« لازم به ذكر است كه چابهار جمعيتي بالغ بر 
300 هزار نفر دارد كه مضاف بر اين تعداد هر ساله 
حدود 800 هزار نفر از ديگر شهرستان هاي اطراف 
چابهار براي دريافت خدمات پزشكي به اين استان 
مي آيند. بيماراني كه گاهاً بعد از طي كردن مسافت 
طولاني در نبود تختي خالي باي��د بدون دريافت 

خدمات پزشكي به شهرستانشان بازگردند. 
   اميدي كه از دست مي رود

لازم به ذكر است كه وزير بهداشت در سفر دي ماه 
94 خود به چابهار قول س��اخت يك بيمارس��تان 
جديد و مجهز 540 تختخوابي را در شهرس��تان 
چابهار داده بود كه اكنون با گذشت سه سال از آن 
زمان، ساخت اين بيمارستان همچنان در هاله اي از 
ابهام قرار دارد. بيمارستاني كه اگر با تأخير يك الي 
دو ساله در سال هاي 95 و 96 هم كلنگ زني شده 
بود، اكنون نيمي از مسير احداث را پشت سر گذشته 
بود و مردم اميدي به تأس��يس يك مركز درماني 
مجهز درخور بندر اس��تراتژيك چابهار را داشتند . 
با اين حال زمان كلنگ زن��ي بارها و بارها به تعويق 
افتاد، آخرين بار زمان كلنگ زني پروژه را ارديبهشت 
همين امس��ال معرفي ك��رده بودند ك��ه اكنون با 
گذش��ت بيش از 5 ماه هنوز كلنگي به زمين زده 
نشده است. در اين خصوص نماينده مردم چابهار 
در مجلس نيز ضمن انتقاد از اهمالكاري مسئولان 
در احداث اين طرح مي گويد: »فشار مضاعف بر تنها 
بيمارستان چابهار و عدم خدمت رساني مطلوب و 
حتي متعادل از يك طرف و بلاتكليفي در ش��روع 
ساخت بيمارستان جديد 540 تختخوابي چابهار 
مردم بندر راهبردي چابهار را كلافه و سردرگم كرده 
اس��ت .« عبدالغفور ايرانژاد ادامه مي دهد: »فشار 
جمعيتي اشتباهات پزشكي را در بيمارستان 186 
تختخوابي چابهار متداول و خدمات رساني را در آن 
مختل كرده است.« لازم به ذكر است كه 20 هكتار 
زمين براي احداث بيمارس��تان 540 تختخوابي 
چابهار در يكي  از بهتري��ن پيكره هاي منطقه آزاد 
يعني پيكره كارگاهي كه مشرف به شهر است در 
نظر گرفته شده و اميد است در سفر وزير بهداشت 
اين طرح بالاخره كلنگ زني و اجرا شود تا افتتاح آن 

بدون مشكل و تأخير انجام شود. 

  گلستان:  استاندار گلستان گفت: آمار گردشگران استان سال جاري 
در مقايسه با سال هاي گذشته 80 درصد رش��د داشته است كه اين مايه 
خرسندي است.  سيد مناف هاشمي با بيان اينكه سال گذشته جمعيت 
بازديدكنندگان از اس��تان يك ميليون نفر ب��وده، افزود: اي��ن تعداد در 
سال جاري از مرز يك ميليون و ۷00 هزار نفر هم گذشت.  به گفته هاشمي، 
اخرين آمار بومگردي گلستان در سال گذشته 20 نقطه گردشگري بود در 

حالي كه امروز اين رقم به 40 نقطه گردشگري افزايش يافته است. 
  كرمانشاه: رئيس سازمان بسيج سازندگي استان كرمانشاه از حضور 
20 هزار بسيجي در اردوهاي جهادي خبر داد.  حسين قبادي بصير با بيان 
اينكه 45 درصد از شهداي دفاع مقدس را نيروهاي بسيجي تشكيل دادند، 
اظهار داشت: ما مديون خون شهدا هستيم و بايد در راه آنها ثابت قدم بمانيم.  
وي در ادامه به تشريح فعاليت هاي سازمان بسيج سازندگي استان كرمانشاه 
از سال 96 تاكنون پرداخت و اظهار داشت: بسيج سازندگي در چند محور 

اساسي فعاليت مي كند كه مهم ترين آنها بحث اشتغالزايي است. 
  قزوين: دبير اجرايي دومين كنگره ش��عر آئيني واعظ قزويني گفت: 
دومين كنگره دوسالانه ش��عر آئيني واعظ قزويني برگزار مي شود.  رضا 
فضلي افزود: در مجموع 1۷0 اثر از 65 شاعر و نويسنده از 11 استان به اين 
كنگره ارسال شده است.   به گفته وي، آثار راه يافته به مرحله داوري توسط 

5 صاحب نظر بررسي و امتيازدهي مي شود. 
  كرمان: معين منطق��ه 6 اداره كل ثبت احوال كرمان گف��ت: از ابتداي 
اجراي طرح صدور كارت ملي هوشمند تا پايان شهريور امسال يك ميليون 
و 602 هزار و 6۷9 فقره كارت ملي هوشمند در اس��تان كرمان صادر شده 
است.  مريم پژوهش اظهار داشت: كارگروه پايش هويتي در استان كرمان 
زير نظر ثبت احوال با هدف ارائه خدمات هويتي و صدور كارت هوشمند ملي 
و شناسنامه مكانيزه به مردم راه اندازي شده است.  وي افزود: خدمات بانكي، 
دريافت يارانه، خدمات دانشگاهي، امضاي ديجيتال، خدمات سلامت، انتخابات 

الكترونيك، شناسايي و... از جمله مزاياي كارت هوشمند ملي است. 
  گيلان: رئيس اداره شيلات رودسر و املش از اجراي طرح پرورش ماهي 
در قفس با ظرفيت توليد 500 تن ماهي در چابكسر خبر داد و گفت: اين 
ظرفيت در مراحل بعدي افزايش مي يابد.  علي اكبر قربان نيا اظهار كرد: 
طرح پرورش ماهي در قفس با مشاركت بخش خصوصي در بخش چابكسر 
شهرستان رودسر اجرا مي شود.  وي افزود: براي مرحله نخست اجراي اين 
طرح ظرفيت توليد 500 تن پيش بيني شده كه براي مراحل بعدي اين 

ظرفيت تا 2 هزار تن نيز افزايش مي يابد.

 پيمان سپاري بانك مركزي 
فاتحه زعفران ايران را مي خواند

اگر طي سال هاي اخير اكثر كارشناسان حوزه طلاي سرخ، قاچاق پياز 
زعفران را يكي از عوامل مهم توسعه توليد اين محصول در افغانستان و 
به خطر افتادن اين صنعت در خراسان مي دانستند، حالا و با قوانيني كه 
بانك مركزي اعمال كرده، چنين به نظر مي رسد كه بايد فاتحه زعفران 
ايران را بخوانيم.  خيلي دور نيست، يعني سال گذشته بود كه كشاورزان 
افغاني موفق به برداشت بيش از 2 تن زعفران مرغوب از مزارع خود شدند 

كه در سال هاي قبل تر اين رقم تنها به چند كيلوگرم محدود بود. 
البته تا سال گذشته توليد كنندگان اين محصول در خراسان رضوي معتقد 
بودند قاچاق پياز زعفران به ويژه به ولايت هرات كه در مجاورت اين استان 
قرار دارد، بخشي از بازار جهاني اين محصول را به افغانستان منتقل خواهد 
كرد.  اما حالا و با گسترش قاچاق زعفران از كشور، نگراني هاي زيادي در 
بين فعالان اين عرصه ايجاد ش��ده كه معتقدند بخشنامه پيمان سپاري 
ارزي، سرعت خروج غيرقانوني طلاي سرخ را به شدت بالا برده است.  تا 
قبل از بخشنامه بانك مركزي، قاچاق زعفران توجيهي نداشت و گويي اين 
اقدام تمايل به قاچاق طلاي سرخ از كشور را افزايش داده و حتي وضعيت 
بدتر هم خواهد شد.  اما حقيقت ماجرا اين است كه برخي سودجويان به 
دليل شيوه هاي غيرمنطقي رفع تعهد ارزي كه در بخشنامه جديد بانك 
مركزي صادر شده، وارد عمل شده و به صورت غيرقانوني كالاها را از كشور 
خارج مي كنند؛ به خصوص اينكه صادركنندگان شناسنامه دار در حال 
حذف از گردونه صادرات كشور هستند.   بر اساس آمار گمرك در شش 
ماه امسال، بالغ بر 11 تن زعفران به صورت رسمي به افغانستان صادر شده 

و حجم قاچاق حداقل دو برابر اين ميزان است. 
اين اتفاقات در ش��رايطي رقم مي خورند كه تعرفه صادرات زعفران به 
كشورهايي مانند هند و چين براي افغان ها صفر است در حالي كه براي 
زعفران ايران، كش��ور هند حدود 30 درصد و چي��ن حدود 16 درصد 
تعرفه صادراتي اعمال كرده اند. همچنين صادرات طلاي سرخ ايران به 
امريكا ممنوع است، اما زعفران ايراني با گواهي مبداء افغانستان، امكان 
صادرات به اين كشورها را به راحتي دارد.  حالا و با ابلاغ بخشنامه جديد 
رفع تعهد ارزي صادركنندگان و بازگشت ارز حاصل از صادرات كه از 
سوي بانك مركزي ابلاغ شده و بر اساس آن صادركنندگاني كه تا يك 
ميليون دلار صادرات در س��ال انجام مي دهند، از پيمان سپاري ارزي 
معاف هستند، مش��كلات زيادي به همراه خواهد داشت و بزرگ ترين 
خطر اين كار، بازارسازي براي كشور افغانس��تان است.  از بي توجهي، 
پايين بودن اطلاعات و كم كاري و ندانم كاري هاي دولتمردان همين 
بس كه حدود 20 س��ال اس��ت پياز زعفران قاچاق مي ش��ود و آقايان 

مدعي اند در حال كنترل آن هستيم... !
البته مراكز و س��ازمان هاي عريض و طويلي مثل ستاد مركزي مبارزه با 
قاچاق كالا و ارز و ساير دستگاه هاي ديگر هم وجود دارند كه حداقل يكبار 
بپرسند اين همه قاچاق چطور انجام مي شود؟ و بعد از آن اگر اراده اي وجود 
داش��ت، مانع اين همه تخلف و ضربه زدن به صنعت كشاورزي و كاشت 
زعفران و اقتصاد و معيشت هزاران نفر در خراسان ها شوند.  قاچاق اصل و 
گل زعفران ايران به افغانستان در حالي به خاطر بي تدبيري هاي مديران 
افزايش يافته كه بر اساس آمارهاي مسئولان اداره كشاورزي هرات بيش 
از 1/5 تن زعفران در سال زراعي جديد در اين منطقه توليد و 60 تن پياز 
اين محصول ميان كش��اورزان اين ولايت توزيع ش��ده است.  هر چقدر 
مديران ايراني سرشان در زير برف است، همان  قدر افغاني ها در تلاشند 
تا بازارهاي جهاني زعفران را به تس��خير خود در آورند. اين بازي بيش از 
15 سال است كه آغاز شده. تنها در سال 81 بيش از 28 تن پياز زعفران 
به صورت غيرقانوني وارد افغانستان شد و در 15 شهر استان هرات كشت 
شد. در آن روز افغان ها بازارهاي اروپا و امريكا را هدف خود قرار داده بودند 
و يكسال بعد با كشت همين پيازهاي خارج ش��ده از اراضي قاين، تربت 
حيدريه، كاش��مر، گناباد، فردوس و بسياري شهر هاي ديگر تنها در يك 
استان كوچك افغانستان 824 كيلوگرم زعفران خالص به دست آمد كه 
بخشي از آن روانه بازارهاي صادراتي از جمله خود ايران شد.  بعدها گفته 
شد 110 تن پياز زعفران كه به صورت رسمي و قاچاق از ايران خارج شده 
بود، در 13 استان افغانستان توزيع و زير كشت قرار گرفت و از همان زمان 
هشدارها در مورد پيشي گرفتن كميت و كيفيت زعفران افغانستان از ايران 
آغاز شد. حالا نه تنها كاري براي اين مورد انجام نشده بلكه بانك مركزي 

رسماً مراسمي برگزار كرده تا فاتحه زعفران ايران در آن خوانده شود.

 برگزاري 350 ويژه برنامه هفته بسيج 
در اسلامشهر     

به مناس�بت گراميداشت هفته بسيج    اسلامشهر
بيش از ۳۵۰ عنوان برنامه توسط سپاه 
ناحيه سيدالشهداء اسلامشهر در سطح شهرستان برگزار خواهد شد. 
رئيس ستاد گراميداش��ت هفته بس��يج در س��پاه ناحيه سيدالشهدا 
اسلامشهر با اعلام اين خبر گفت: با توجه به تقارن هفته بسيج امسال، 
با هفته وحدت و نخس��تين هفته فرهنگي شهرس��تان اسلامش��هر، 
برنامه هاي تدوين شده با محوريت اين سه مناسبت در سطح شهرستان 
به صورت متمركز و غيرمتمركز در پايگاه ها وحوزه ها ي مقاومت بسيج و 
كانون هاي اقشاري تحت پوشش به اجرا در مي آيد.  علي اكبر جهاني نژاد 
افزود: پاكسازي از اراذل و اوباش در 28 بوستان و پارك هاي شهرستان، 
سخنراني در مدارس و مس��اجد با محوريت ايثارگري و رشادت در 20 
منطقه شهرستان و برگزاري يادواره شهدا را از اهم برنامه هاي فرهنگي 
دانست كه به مناسبت چهل سالگي انقلاب اسلامي برگزار خواهد شد.  
وي با بيان اينكه فعاليت هاي بسيج با توجه به وضعيت اقتصادي حاكم 
بركشور، در راستاي ايجاد اميدآفريني اقتصادي توسط بسيجيان، اجرا 
مي شود، ادامه داد: ارائه تسهيلات بانكي، كمك به كم كردن هزينه هاي 
زندگي مردم، ايجاد اش��تغال پايدار و حمايت از صناي��ع و كارگاه هاي 
كوچك خانگ��ي از اقدامات انجام ش��ده در منطقه اس��ت.  جانش��ين 
فرماندهي ناحيه مقاومت بسيج سيدالشهدا شهرستان اسلامشهر، گفت: 
امسال 350 عنوان برنامه ويژه هفته بسيج پيش بيني شده كه با همراهي 
همه مسئولان شهرستان و كمك هاي كميته پشتيباني شهرستان در 
سطح توسط پايگاه هاي بسيج، حوزه هاي مقاومت، كانون هاي اقشاري 

نهادها و ارگان هاي انقلابي اجرا خواهد شد. 

 تجهيز 16 خانه ورزش روستايي 
در آذربايجان شرقي      

كاروان تجهيز ۱۶ خانه ورزش روس�تايي    آذربايجان شرقي
آذربايجان شرقي به روستاهاي هدف رسيد. 
مديركل ورزش و جوانان آذربايجان ش��رقي با اع��لام اين خبر گفت: 
خانه هاي ورزش روستايي با هدف كاهش آسيب هاي اجتماعي، توسعه 
ورزش روستايي و پركردن اوقات فراغت جوانان و نوجوانان و بانوان در 
روستاهاي استان تجهيز مي شوند.  ايوب بهتاج با تشريح اهداف تجهيز 
خانه هاي ورزش افزود: اين كاروان ش��امل تجهيزات ورزشي نظير ميز 
پينگ پنگ، ميز فوتبال دستي پايه دار و ميز شطرنج و مهره، صفحه دارت 
و تشك تاتامي است.  وي تأكيد كرد: تاكنون 91 خانه ورزش روستايي در 
استان تجهيز شده و در آينده نزديك با تجهيز 50 خانه ورزش روستايي 
ديگر تعداد اين مراكز ورزشي در استان آذربايجان شرقي به 141 باب 
مي رسد.  بهتاج در پايان با اش��اره به اهميت رونق ورزش بانوان اذعان 
داشت: خانه هاي ورزشي روستايي نقش مهم و تأثيرگذار و فرهنگ سازي 
در توسعه ورزش بانوان روستايي دارند و زنان مي توانند در ورزش هاي 

روستايي، بومي و محلي مشاركت خوبي داشته باشند. 

محمدرضا هاديلو

تحم�ل كم آب�ي و 
محمدرضا سوري

   گزارش 2
استفاده از آب هاي 
نس�بتاً تلخ و ش�ور 
ازجمله ويژگي هايي است كه سبب شده تا استان 
خراس�ان جنوبي خصوصاً قائنات از مهم ترين 
مكان ها براي كشت زرشك به شمار رود و آن را 
به ساير استان ها و خارج از كشور صادر كند. با 
اين حال وقوع خشكسالي در برخي  استان هاي 
كش�ور موجب ش�ده تا بعضي دلالان اقدام به 
خريد پاجوش زرشك و انتقال آن به ديگر نقاط 
كش�ور كنند؛ موضوع�ي كه رئي�س اتحاديه 
زرشك و زعفران قائن را برآن داشت تا ضمن 
هش�دار در اين زمينه اعلام كن�د:» درصورت 
ادامه اين روند به طور حتم روستاهاي قائنات به 
عنوان يكي از قطب هاي توليد اين محصول با 
خطر خالي شدن از سكنه مواجه خواهد  شد.«

    
شرايط ويژه آب وهوايي در خراسان جنوبي ازجمله 
دلايلي است كه سبب ش��ده اين استان در زمينه 
توليد زرشك از ش��هرت جهاني برخوردار باشد و 
بهره برداران سالانه 19 هزار و 100 تن زرشك از 
15 هزار هكتار اراضي اين استان برداشت كنند.    
در حال حاضر 25 هزار نفر در امر توليد، كاشت و 
برداشت زرشك فعالند و كسب درآمد مي كنند.  
رئيس سازمان جهاد كشاورزي خراسان جنوبي با 
بيان اينكه اين اس��تان با توليد 98 درصد زرشك 
كشور توانسته رتبه نخست توليد اين محصول را  
در دنيا از آن خود كند، مي گويد:» در حال حاضر 
محصول زرشك اين استان به 30 كشور جهان از 
جمله آلمان، استراليا، اتريش، هلند، امارات متحده 

عربي و امريكا صادر مي شود.«
 هاشم ولي پورمطلق مي افزايد: » اكنون 22 واحد 

ف��رآوري داراي پروان��ه بهره ب��رداري با ظرفيت 
كل اس��مي ۷هزار و 518 تن در شهرستان هاي 
بيرجن��د، سربيش��ه، قائ��ن و درميان مش��غول 

هستند.« فعاليت 
  پاي دلالان هميشه در ميان است 

در كن��ار مش��كلات ريزودرش��تي ك��ه همواره 
كش��اورزان كش��ور را تهديد مي كن��د، همواره 
دلالان بالاتري��ن نق��ش را در اين مي��ان دارند 
چراكه بدون كوچكترين زحمتي ثمره يك سال 
تلاش كش��اورزان را با كمترين قيمت خريده و 
با بالاترين قيمت به فروش مي رس��انند.  در اين 
ميان زرشك توليدي در خراس��ان جنوبي نيز از 
اين قاعده مستثني نبوده اس��ت چراكه از زمان 
كاشت تا زمان برداشت سايه خود را روي زحمات 
زرشك كاران برنمي دارند.  با وقوع خشكسالي در 

بيشتر استان هاي كش��ور و تغيير الگوي كشت، 
واسطه ها و دلالان وارد عمل شده و بالاترين بهره 
را از اين مهم ببرند.  يكي از كارشناسان كشاورزي 
در اين خص��وص مي گويد: »از آنج��ا كه زعفران 
و زرشك توليدي در اس��تان خراسان جنوبي به 
كمترين ميزان آب نياز دارد و س��ازگار با مناطق 
كويري است لذا اين مهم سبب شده تا كارشناسان 
كشاورزي پيشنهاد كشت آنها را بدهند.« مهدي 
ابوالحسني مي افزايد: »در حال حاضر در بيشتر 
مناطق دچار خشكسالي كش��ور كشت زعفران 
آغاز شده است كه عملًا بازار را از انحصار خراسان 
جنوبي درآورده اس��ت، هر چند از لحاظ كيفيت 
هرگز به پاي زعفران اين منطقه نمي رس��ند، اما 
نمي توان از تأثير آن در بازار غافل شد.«  درحالي 
كه بهره برداران زعفران از توليد محصول خود در 

ساير استان ها دلخور هستند، حالا خبرهاي جديد  
حكايت از حضور دلالاني دارد كه اقدام به خريد 
پاجوش زرشك و انتقال آن به ديگر نقاط كشور 
مي كنند به طوري كه برخي مس��ئولان هشدار 
مي دهند كه اگر اين روند ادامه يابد به طور حتم 
روس��تاهاي قائنات به عنوان يك��ي از قطب هاي 
توليد اين محصول با خطر خالي ش��دن از سكنه 
مواجه مي ش��ود چراكه دغدغه بهره برداران اين 
است كه زرش��ك به سرنوش��ت زعفران تبديل 
نش��ود و بقيه نقاط جايگاه خراسان جنوبي و اين 
شهرس��تان را قبضه نكنند چون 12 هزار و 800 
خانوار بهره بردار زرشك در قائنات منبع درآمدشان 
در اين س��ال هاي خش��كي از اين راه است.  نبود 
ايستگاه تحقيقاتي زرشك، كمبود صنايع تبديلي، 
نبود آزمايشگاه تشخيصي، خشكسالي و كمبود 
آب و تس��هيلات ارزان قيمت براي احداث بارگاه 
از مهم ترين مش��كلات بهره برداران زرش��ك در 
قائنات است.رئيس اتحاديه زرشك و زعفران قائن 
با اشاره به انتقال نهال زرش��ك به ديگر استان ها 
مي گويد:»اگر انتقال نهال زرشك به ديگر استان ها 
ادامه يابد، روستاهاي مرزي قائنات كه مهم ترين 
توليدكننده زرشك شهرس��تان هستند خالي از 
سكنه مي ش��ود.«  رضا جوهري مي افزايد: » بايد 
شوراي تأمين و مس��ئولان مربوطه جلوي انتقال 
نهال زرشك به ديگر مناطق و استان هاي پر آب كه 
امكان توليد ديگر محصولات كشاورزي وجود دارد، 
بگيرند.« اين اظهارات در حالي است كه به گفته 
برخي كارشناسان، با وجود اينكه هرچند انتقال 
پاجوش زرشك قاچاق نيس��ت، اما براي حمل و 
انتقال آن به ديگر استان ها بايد گواهي بهداشت 
قرنطينه اي يا مديريت حفظ نباتات گرفته شود يا 

كارشناس حفظ نباتات از محموله بازديد كند. 

انتقال پاجوش هاي زرشک خطري جدي براي روستاهاي مرزي خراسان جنوبي
در حال حاضر دلالان با انتقال پاجوش هاي درختان زرشک قائن به ساير مناطق توليد اين محصول را به چالش كشيده اند

11 | روزنام��ه جوان |  ش��ماره 5522پنج ش��نبه اول آذر 1397 | 14 ربي��ع الاول 1440 |

 وعده احداث بيمارستان
 540 تختخوابي چابهار 3 ساله شد
 تنها بيمارستان چابهار با 186 تخت  به بيماران شهرستان هاي سرباز، كنارك، نيكشهر، قصرقند 

و حتي جاسک خدمات مي دهد كه در تمام ايام سال به صورت صددرصدي پر است

 اختصاص 80 ميلياردريال تسهيلات
 به مددجويان كميته امداد ميامي     

   سمنان امسال 8۰ ميليارد ريال براي ايجاد ۳78 
فرصت ش�غلي براي مددجوي�ان اين 

شهرستان اختصاص يافت. 
رئيس كميته امداد امام خميني )ره( ميامي گفت: اين تسهيلات شامل 
اعتبارات ويژه روستايي، تبصره 16، صندوق امداد ولايت و كارفرمايي 
است.  محمدمهدي اصغري تصريح كرد: اعتبارات اشتغالزايي در قالب 
طرح هاي دامداري، كش��اورزي، خريد ادوات كشاورزي، خريدخودرو، 
تراكتور، پرورش م��رغ و ايج��اد اقامتگاه هاي بومگردي هزينه ش��ده 
است.  وي افزود: براي آش��نايي مجريان طرح هاي اشتغالزايي از فنون 
و امورتخصصي شغلي، از ابتداي س��ال جاري تاكنون 80 تن به ميزان 
414ساعت آموزش ديده اند كه نسبت به مدت مشابه پارسال 80 درصد 
رشد داشته است.  اصغري با بيان اين كه، نظارت هاي مستمر و دوره اي 
علاوه بر امكان سنجي و اجراي طرح نظارتي، راهنمايي مجري و هدايت 
طرح هاي اشتغال را به دنبال دارد، ادامه داد: توانمندسازي و خودكفايي 
مددجويان زير پوشش كميته امداد امام خميني )ره( شهرستان از طريق 
ايجاد اشتغال همواره مورد توجه اين نهاد حمايتي مي باشد.  وي با تقدير 
از همكاري بانك ها در پرداخت تسهيلات به مددجويان زير پوشش اين 
نهاد خاطرنشان كرد: ايجاد فرصت هاي شغلي با استفاده از تسهيلات 
كميته امداد با جدي��ت دنبال مي ش��ود بنابر اين درياف��ت كنندگان 

تسهيلات نسبت به پرداخت به موقع اقدام كنند.

 اجراي 100 برنامه مختلف 
فرهنگي، ورزشي و بصيرتي در صومعه سرا 

فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامي    گیلان
شهرستان صومعه سرا از برگزاري يک صد 
برنامه فرهنگي، هنري، ورزشي و بصيرتي در هفته بسيج خبر داد. 
سرهنگ پاسدار كيا عاش��وري افزود: اين برنامه ها شامل نشست هاي 
فرهنگ��ي- بصيرتي در س��طح م��دارس و پايگاه هاي بس��يج، يادواره 
شهداي آبروي محله و برخي روستاهاي صومعه سرا، برگزاري صبحگاه 
دانش آموزي، يادواره ش��هداي فرهنگيان، ارائه مشاوره حقوقي رايگان 
براي بسيجيان و عموم مردم با حضور وكلاء و كارشناسان حقوق، ويزيت 
رايگان توسط كانون بسيج جامعه پزش��كي و برپايي جشن هاي هفته 
وحدت در مساجد و پايگاه هاي بسيج شهرستان مي باشد.  وي با توجه به 
اهميت مساجد در پرورش روح و ذهن نوجوانان و جوانان بسيجي اظهار 
داش��ت: براي اولين بار به منظور ارائه الگوهاي برتر در سطح مساجد، 
جشنواره الگوهاي برتر مساجد محوري شهرستان صومعه سرا در مسجد 
جعفري اين شهرستان برگزار مي ش��ود.  وي با بيان اينكه هفته بسيج 
امس��ال با هفته وحدت تقارن يافته اضافه كرد: به مناسبت اين تقارن 
مبارك، علاوه بر جشن هاي ميلاد پيامبر اكرم)ص( و امام جعفر صادق)ع( 
رئيس مذهب جعفري در سطح مساجد و بقاع متبركه، مراسم ويژه اي نيز 
روز يك شنبه 4 آذر با حضور و سخنراني آيت الله فلاحتي نماينده محترم 
ولي فقيه در استان گيلان در بخش ميرزا كوچك برگزار خواهد شد.  وي 
اردوي جهادي خواهران بسيجي در منطقه تنيان، اردوي جهادي مديران 
و روساي دستگاه هاي اجرايي شهرستان صومعه سرا و بازديد از شركت 
ابريشم را از ديگر برنامه هاي اجرايي هفته بسيج با هدف اعتلاي بسيج و 

مظهر خدمت به مردم برشمرد. 

 پايش اكوسيستم دريايي و گونه هاي 
جانوري دريايي در استان بوشهر 

پايش اكوسيستم دريايي و گونه هاي     بوشهر
جان�وري درياي�ي در برنامه امس�ال 
مناط�ق تح�ت حفاظ�ت درياي�ي اس�تان بوش�هر ق�رار دارد. 
مديركل حفاظت محيط زيست استان بوشهر با اعلام اين خبر و با اشاره 
به قابليت هاي استان بوشهر در زمينه هاي نفت، گاز و پتروشيمي موضوع 
محيط زيست انساني را يكي از دغدغه هاي استان معرفي كرد و گفت: بايد 
مناطق مستعد جديد شناسايي و در ارتقای مناطق تحت عنوان مناطق 
حفاظت شده تلاش كنيم.  فرهاد قلي نژاد شناسايي مسائل و مشكلات 
مناطق تحت حفاظت و جمع بندي و ارائه راهكارها و جلوگيري از تخريب 
و تصرفات عدواني در مناطق تحت حفاظت و پيگيري هاي لازم، برگزاري 
برنامه سرشماري گونه هاي جانوري شاخص استان، تصويب برنامه هاي 
مديريت زيست بومي تالاب هاي استان و پايش مدام تالاب ها را خواستار 
شد و افزود: اين طرح ها از پيش��نهاد مناطق تحت حفاظت دريايي در 
استان بوشهر است كه بايد در دستور كار اداره دريايي قرار گيرد.  وي با 
تأكيد بر رسيدگي به پرونده هاي حقوقي در راستاي مقابله با متخلفان 
زيس��ت محيطي، خواس��تار توجه و پيگيري جدي و مؤثر پرونده هاي 
حقوقي شد،  قلي نژاد با تأكيد بر لزوم نظارت بر زيستگاه هاي مرجان هاي 
دريايي گفت: پايش زيست محيطي اكوسيستم دريايي ضروري است. 

در حالي بندر چابهار به عنوان استراتژيک ترين بندر كشور شناخته مي شود و 
طي چند سال اخير نيز كلنگ زني پروژه هاي مهم اقتصادي و گردشگري بسياري 
را به خود ديده كه از ساده ترين زيرساخت ها هم محروم است. يكي از اين امكانات 
ضروري، ساخت يک بيمارستان بزرگ و مجهز است كه مصوبه آن دريافت شده و 
هنوز كلنگي براي آن به زمين زده نشده است. اين نيز در شرايطي است كه براي 

احداث اين بيمارستان هيچ مشكل مالي و سد قانوني وجود ندارد. بيمارستان 
540 تختخوابي كه 3 سال است نه تنها چابهاري ها، بلكه مردم شهرستان هاي 
سرباز، كنارك، نيكشهر، قصرقند و حتي جاسک را در انتظار گذاشته است. از 
اين رو اكنون تمام بار سنگين خدمات درماني منطقه بر عهده تنها بيمارستان 
186 تختخوابي اس�تان اس�ت كه هيچ وقت تخت خالي ب�راي پذيرش ندارد. 

88498441سرويس  شهرستان

میترا شهبازي
   گزارش يك

فعاليت ۲0 خيريه سلامت در استان زنجان  
رئيس دانشگاه علوم پزشكي استان زنجان گفت: بيش از ۲۰ خيريه      زنجان

سلامت در استان زنجان فعال است. 
پرويز قزلباش در آئين بهره برداري از مجهزترين مركز دياليز خير س��از غرب كشور، به مقوله خود 
مراقبتي در جامعه تأكيد كرد و گفت: توجه به اين امر باعث كاهش بيماري مي ش��ود.  وي افزود: با 
بهره برداري از مركز دياليز خيزساز غرب كشور ارائه خدمات به بيماران دياليزي بهتر و تسريع مي شود.  
رئيس دانشگاه علوم پزشكي استان زنجان بابيان اينكه استان زنجان بيش از هزار و 800 بيمار كليوي 
دارد، گفت: بخش دياليز اين مركز كه امروز به بهره برداري رسيد با 30 تخت استاندارد توان پذيرش 
ماهانه 200 بيمار را دارد.  قزلباش تأكيد كرد: با برنامه ريزي هاي صورت گرفته شاخص هاي بهداشت 

و درمان در استان زنجان رشد مي يابد.

طرح بهارنكو در استان فارس توسعه يابد    
   فارس نماينده ولي فقيه در اس�تان فارس خواستارتوسعه بيشتر طرح 

بهارنكو در استان شد. 
آيت الله لطف الله دژكام گفت: با توجه به اينكه اين مهم از سوي دفتر نهاد رهبري در دانشگاه علوم پزشكي 
شيراز براي استحكام بخشي زندگي زناشويي و كاهش آمار طلاق شكل گرفته ضرورت دارد اين مهم در 
كل استان فراگير و در سطح كشور اجرايي شود.  وي اظهار داشت: امروزه شاهد آن هستيم با تلاش متوليان 
طرح بهار نكو آمار طلاق در فارس كاهش يافته كه معتقديم طرح بهار نكو توانسته در امر استحكام بخشي و 
مهارت هاي زندگي زناشويي موفق عمل كند.  نماينده ولي فقيه در استان فارس از مسئولان استان خواست 
با حمايت هاي بيشتر خود براي همه گير شدن طرح بهار نكو در استان و همچنين در كشور تلاش مضاعفي 

داشته باشند زيرا امروزه وقوع حتي يك مورد آمار طلاق نگران كننده و نياز به بررسي دارد.
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